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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 19 juli 1954
*’s Morgens te 11 uur aangevangen en ‘s middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Beel, Beyen, De Bruijn, Cals,
Donker, Kernkamp, Van de Kieft, Luns, Staf, Suurhoff, Van Thiel, Witte en Zijlstra (afwezig zijn
de Ministers Algera en Mansholt).

Secretaris: J. Middelburg.
- - -

3. Buitenlands beleid
- - -
b. De besprekingen over de Nederlands-Indonesische Unie (Zie notulen MR d.d. 12 Juli 1954, punt 3j.
#Zie ook notulen MR 26/7/54, punt 3a.)
Minister Luns deelt het een en ander mede ter aanvulling van het verslag over de besprekingen in
de afgelopen week. Spreker zal ’s avonds samen met Minister Van Thiel een bespreking over de
Ambonezen hebben. De Indonesische Ministers wensen over dit punt niets in het protocol of in
de briefwisseling neer te leggen en daarom is de gedachte gerezen, nu dit anders toch langs
diplomatieke weg zou worden behandeld, langs dezelfde weg een notawisseling te doen plaats
hebben. Over deze kwestie is een nota opgesteld, waarvan een afschrift aan de Ministers
Kernkamp en Van Thiel is gezonden. Nadat aan het begin van de avond met Sunarjo is
gesproken, zal om negen uur een informele bespreking tussen de Nederlandse delegatie en de
Indonesische Ministers plaats hebben. Nu in beginsel overeenstemming bestaat, zal getracht
moeten worden de zaak af te maken, te meer waar Minister Van de Kieft en spreker
Dinsdagmorgen alweer in Brussel voor de vergadering van het Benelux-Ministerscomité aanwezig
moeten zijn.

De Minister-President merkt met betrekking tot de voorgestelde tekst voor artikel IV
in de bijlage II en III op, dat een verwijzing naar de nationale wetgeving niet aanvaardbaar is,
aangezien Indonesië deze eenzijdig kan wijzigen. Minister Kernkamp stelt de vraag welk verband er
is tussen artikel IV en XI.

Minister Beel heeft bezwaar tegen de term 'van overeenkomstige toepassing' aan het
slot van artikel III. Spreker zou het beter achten als werd bepaald, dat alle andere regelingen van
toepassing blijven. Minister Luns merkt op, dat het wenselijk wordt geacht niet met zoveel
woorden aan te geven welke overeenkomsten zullen doorlopen, aangezien men aan Indonesische
zijde b.v. bezwaar zou kunnen hebben tegen het doorlopen van de overgangsovereenkomst.

Minister Beel geeft in overweging in artikel IV te bepalen, dat de niet in artikel III
genoemde delen van de FINEC van toepassing blijven. De Minister-President stelt voor in elk geval
in artikel III het woord 'overeenkomstige' te schrappen. Minister Luns verklaart zich hiermede
accoord.

Minister Beel stelt de vraag waarom de Indonesiërs veel punten in de briefwisseling
en niet in het protocol willen regelen. Minister Luns antwoordt, dat het onaanvaardbaar is als de
Indonesiërs verschil in rechtsgeldigheid tussen protocol en briefwisseling zouden willen maken.
Zij hechten evenwel aan regeling van veel punten in de briefwisseling, aangezien zij voornemens
zijn alleen het protocol bij hun Parlement in te dienen.

Minister Beel stelt voor in artikel IV over het accrediteren van consuls de woorden
'dan wel' in de eerste volzin te wijzigen in 'alsmede'. Minister Luns voelt voor deze wijziging.

Minister Beel is voorts van oordeel, dat de arbitrageregeling niet in de
briefwisseling, maar in het protocol moet worden opgenomen. Voorts stelt spreker de vraag of
men er is als wordt afgesproken, dat elk land een lid van de arbitragecommissie aanwijst en dat
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deze twee samen de drie andere leden aanwijzen. De Minister-President stelt hierbij de vraag hoe het
gaat als Indonesië zijn lid niet aanwijst of als de twee leden het niet eens worden over de
aanwijzing van de drie overige leden. Minister Luns meent, dat de voorgestelde arbitrageregeling
gunstiger is dan men zich tevoren had voorgesteld. Spreker zegt toe een en ander nog nader te
zullen nagaan.

Minister Zijlstra deelt mede, dat Minister Iscaq hem vroeg wanneer over de rest van
de FINEC zal kunnen worden gesproken. Minister Luns merkt op, dat de Indonesiërs hierover
niet zullen kunnen spreken zolang het te sluiten protocol niet is geratificeerd door de Staten-
Generaal. Spreker heeft deze kwestie nog opgenomen met Yamin en Sunarjo, waarbij
eerstgenoemde zeide, dat nader overleg hoogstens betrekking op de handelspolitiek zou kunnen
hebben. Minister Zijlstra merkt hieromtrent op, dat Iscaq hem vroeg wanneer hij van vacantie
terug was om bedoelde punten met hem af te doen, waarop spreker niet verder is ingegaan. Het is
daarom wel wenselijk, dat in de rede van Minister Luns duidelijk wordt gesteld, dat de
overeenkomsten, die voortlopen, normale internationale overeenkomsten zijn, welke alleen in
onderlinge overeenstemming wijziging kunnen ondergaan. Voorts zal duidelijk moeten worden
gezegd, dat het dan in strijd met de goede trouw is, als zou worden gevraagd in September over
wijziging te spreken. Een en ander zal nog iets uitvoeriger door Minister Luns gezegd kunnen
worden.

Minister Van Thiel merkt opdat naar zijn mening de slotpassage van artikel IV
(bijlage I weekverslag 10 Juli – 16 Juli 1954) óf overbodig is óf gevaarlijk indien er een indice in
gezien moet worden, dat men van Indonesische zijde geneigd is op spoedige herzieningen aan te
dringen. Er staat dat alle overeenkomsten etc. van kracht blijven, tenzij zij in het onderlinge
overleg worden gewijzigd etc. Juister ware te lezen: totdat zij … . De Minister leest in punt 5 van
het aanhangsel van de bijlage I, dat de partijen zo spoedig mogelijk besprekingen zullen voeren
over onderwerpen van sociaal belang voor Nederlanders in Indonesië en voor Indonesiërs in
Nederland. Spreker informeert wat hiervan de betekenis is. Voorts is in de vorige vergadering
afgesproken, dat Minister Luns in zijn rede een passage zou opnemen over de kwestie Ambon,
maar spreker heeft hiervan in het concept niets gevonden. Tenslotte deelt hij mede, dat hij een
brief heeft ontvangen van Polhaupessy, die zich als hoofd van de CRAMS aanduidt. In de brief
wordt ingegaan op het vraagstuk van de Ambonezen in verband met de conferentie met de
Indonesische Ministers, welke thans wordt gehouden. Spreker zou willen nagaan of het zin heeft,
dat hij ’s middags nog met Polhaupessy spreekt.

De Minister-President merkt met betrekking tot de arbitrageregeling op, dat
Indonesië hiervan gebruik zou kunnen maken de Nieuw-Guineakwestie aanhangig te maken.
Minister Beel stelt de vraag of in artikel X de rechtsgeschillen niet nader omlijnd kunnen worden.
Minister Donker is van oordeel, dat dit niet mogelijk is. Minister Luns deelt mede, dat hij uitvoerig
over deze kwestie met zijn deskundigen heeft gesproken. Spreker merkt op, dat Indonesië volgens
de bestaande regeling deze kwestie ook voor het Uniehof zou kunnen brengen en bij staken van
de stemmen van de betrokken rechters aanwijzing van een nieuwe rechter door het Internationale
Gerechtshof zou kunnen verlangen. Het enige is, dat de Indonesiërs toegeven, dat de Nieuw-
Guineakwestie een politiek geschil – dus geen rechtsgeschil – is. Het lijkt spreker volkomen
uitgesloten, dat de Indonesiërs deze arbitrageregeling zouden aanvaarden als Nederland zou
verlangen de Nieuw-Guineakwestie uitdrukkelijk uit te sluiten.

De Minister-President komt terug op de kwestie van de nationale wetgeving in artikel
IV. Vermelding hiervan heeft alleen zin als men de nationale wetgeving van de getroffen
regelingen wil laten afwijken. Met aanvaarding van deze passage bespaart men zich thans een
moeilijkheid, doch hiermede wordt een tijdbom onder de FINEC gelegd, waardoor men de
moeilijkheden in de toekomst tienvoudig terugkrijgt. Minister Zijlstra deelt mede, dat de Ministers
zich bij de besprekingen hun standpunt ten aanzien van deze kwestie gereserveerd hebben. Onze
adviseurs zagen tijdens de bespreking tegen deze passage geen bezwaar; later zijn echter enigen
hierop teruggekomen.



Minister Donker acht het vreemd, dat alleen in artikel IV op Indonesische wens zou
worden verwezen naar ieders souvereiniteit; dit zou men dan beter in de preambulen kunnen
vermelden. De Minister-President is het eens met de opmerking van Minister Donker; ook in de
preambule wordt reeds gesproken over onafhankelijke en souvereine staten. Overigens stelt
spreker voor de formulering van de preambule te wijzigen in de volgende zin: 'Overwegende, dat
Indonesië de wens te kennen heeft gegeven om tot een andere grondslag te komen voor hun
onderlinge verhouding als onafhankelijke en souvereine Staten en dat Nederland bereid is hieraan
tegemoet te komen'.

Minister Luns gaat met deze gedachte accoord. Spreker constateert, dat de Raad
bezwaar heeft tegen de toevoeging aan artikel IV, dat ieder der partijen rekening zal houden met
de eigen nationale wetgeving, ook al geeft de Indonesische delegatie voor, dat deze toevoeging
niets betekent. Hij stelt voor, dat artikel IV bij het informele overleg ’s avonds opnieuw besproken
zal worden. Minister Donker acht het slot van artikel IV in bijlage I wel aanvaardbaar, vooral als
voor 'in onderling overleg' een goede Engelse vertaling wordt gekozen (b.v. common agreement).

Minister Beel stelt de vraag of voor artikel 23 van de FINEC inzake het
betalingsverkeer geen overgangsregeling moet worden getroffen. De Minister-President voegt
hieraan toe een vraag over de EPU. Minister Luns deelt mede, dat de kwesties van de gehele
afdeling C van de FINEC geregeld zijn. Minister Zijlstra heeft eveneens begrepen, dat alleen
afdeling A en artikel 18 van de FINEC gehandhaafd moeten worden.

Minister Van Thiel herinnert aan het voorstel van Minister Zijlstra om een formeel
protest te laten horen tegen het feit, dat Indonesië niet bereid is over de kwestie Ambon te
onderhandelen. Naar sprekers gevoelen zou met zulk een formeel protest kunnen worden
volstaan. De Minister-President is van oordeel, dat Minister Luns aan zijn rede zou kunnen
toevoegen, dat de Nederlandse Regering het op prijs had gesteld als men op de conferentie over
Ambon zou hebben gesproken, omdat deze kwestie voortvloeit uit de RTC-overeenkomsten,
maar dat zij zich er bij neerlegt, dat hierover alleen tussen de Ministers van Buitenlandse Zaken is
gesproken. Minister Luns is van oordeel, dat aan zijn speech iets in deze zin kan worden
toegevoegd.

Minister Beel merkt op, dat hij Zondagmiddag de stukken ontvangen heeft, hij
vraagt zich af of het dan reeds mogelijk is vanavond de gehele zaak te formaliseren.

Minister Zijlstra stelt voor met het oog op de omstandigheid, dat hij de Benelux-
conferentie nog moet prepareren, de Ministers Luns en Donker te machtigen vanavond nader
over artikel IV te spreken met de twee Indonesische Ministers. Minister Donker waarschuwt er
voor de afwerking van de besprekingen te vertragen. De Minister-President ziet als enige oplossing,
dat de Ministers Luns en Donker vanavond het informele overleg houden en desnoods de
Ministers Van de Kieft en Zijlstra hieraan korte tijd deelnemen. Spreker neemt aan, dat dan de
preambule en de artikelen III en IV nog worden nagegaan. De Raad verklaart zich hiermede
accoord.
- - -


